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Diari Oficial 

del 

Consell General 

Núm. 16/2013 – 20 pàgines 

Sessió ordinària del dia 5 de desembre del 2013 

 

El dia 5 de desembre del 2013, dijous, es reuneix a la 

Casa de la Vall, (nou hemicicle), el M. I. Consell 

General, en sessió ordinària convocada d'acord amb 

allò que estableix el Reglament de l'Assemblea i amb 

l'ordre del dia que figura en el Butlletí del Consell 

General núm. 64/2013, que és el següent: 

Punt Únic: Preguntes al Govern amb resposta 

oral, (segons llistat annex). 

Un cop oberta la sessió, sota la presidència dels  

M. I. Srs. Vicenç Mateu Zamora i Mònica Bonell 

Tuset, Síndic General i Subsíndica General, 

respectivament, s'ha procedit a comprovar la 

presència dels membres, que ha quedat registrada 

d'acord amb la relació següent: 

M. I. Sra. Olga Adellach Coma 

M. I. Sr. Miquel Aleix Areny 

M. I. Sr. Pere Altimir Pintat 

M. I. Sr. Daniel Armengol Bosch 

M. I. Sr. Gerard Barcia Duedra 

M. I. Sr. Josep Anton Bardina Pau 

M. I. Sr. Ladislau Baró Solà 

M. I. Sr. Jaume Bartumeu Cassany 

M. I. Sra. Roser Bastida Areny 

M. I. Sra. Mònica Bonell Tuset 

M. I. Sra. Sílvia Calvó Armengol 

M. I. Sr. Carles Enseñat Reig 

M. I. Sra. Sofia Garrallà Tomàs 

M. I. Sra. Olga Gelabert Fàbrega 

M. I. Sra. Rosa Gili Casals 

M. I. Sra. Mariona González Reolit 

M. I. Sra. Celine Mandicó Garcia 

M. I. Sra. Meritxell Mateu Pi 

M. I. Sr. Vicenç Mateu Zamora 

M. I. Sr. Xavier Montané Atero 

M. I. Sr. Pere Obiols Mogio 

M. I. Sr. David Rios Rius 

M. I. Sra. Sílvia Riva González 

M. I. Sr. Martí Salvans Abetlla 

M. I. Sr. Aleix Varela González 

M. I. Sra. Meritxell Verdú Marquilló 

També hi és present el M. I. Sr. Antoni Martí Petit, 

Cap de Govern, acompanyat dels M. I. Srs. Jordi Cinca 

Mateos, Ministre de Finances i Funció Pública; Jordi 

Alcobé Font, Ministre d’Economia i Territori; Gilbert 

Saboya Sunyé, Ministre d’Afers Exteriors; Xavier Espot 

Zamora, Ministre de Justícia i Interior; Cristina 

Rodríguez Galan, Ministra de Salut i Benestar; Roser 

Suñé Pascuet, Ministra d’Educació i Joventut; Francesc 

Camp Torres, Ministre de Turisme i Medi Ambient, 

Albert Esteve García, Ministre de Cultura i Antoni 

Riberaygua Sasplugas, Ministre de Presidència. 

Assisteix també a la sessió el Sr. Josep Hinojosa 

Besolí, secretari general del Consell General. 

(La M. I. Sra. Rosa Gili Casals, secretària de la 

Sindicatura, llegeix l'ordre del dia) 

(Són les 16.06h) 
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El Sr. síndic general: 

Passem, doncs, a aquest punt únic. 

Us informo que s’han presentat 2 preguntes amb 

caràcter urgent. Preguntes que van ser admeses a 

tràmit ahir per la Sindicatura, i que figuren en 

primer lloc del llistat. 

Procedim doncs, amb la primera de les preguntes. 

1. Pregunta amb declaració d’urgència al 

Govern presentada pel M. I. Sr. Jaume 

Bartumeu Cassany, president del Grup 

Parlamentari Mixt, per escrit de data 4 de 

desembre del 2013, relativa a l’informe de 

conformitat sobre Andorra que va adoptar el 

“Groupe d’États contre la corruption” del 

Consell d’Europa el 18 d’octubre del 2013. 

Fou registrada amb el número 1006, i s’ha publicat 

en el Butlletí número 66/2013, del 4 de desembre. 

Exposa la pregunta el Sr. Jaume Bartumeu Cassany. 

El Sr. Jaume Bartumeu: 

Gràcies Sr. síndic. 

Efectivament, aquesta pregunta està motivada pel fet 

que el 22 de novembre es va fer públic el “Rapport 

de Conformité sur Andorre” relatiu al Tercer Cicle 

d’Avaluació del GRECO.  Aquest informe fa 

referència a les incriminacions per corrupció que 

figuren a la legislació penal andorrana i a la 

transparència del finançament dels partits polítics. 

Les conclusions d’aquest informe assenyalen que 

Andorra “ha posat en marxa, o ha tractat de manera 

satisfactòria, només tres de les vint recomanacions 

contingudes en aquell rapport d’avaluació. Dotze de 

les recomanacions restants s’han posat en aplicació 

de manera parcial i cinc recomanacions no s’han 

aplicat al dia d’avui”. 

L’informe publicat el 22 de novembre del 2013 

requereix, doncs, el Principat d’Andorra perquè 

procedeixi “... a intensificar els seus esforços amb la 

finalitat de posar en marxa les recomanacions 

pendents.” 

Amb la finalitat de comprovar si som mereixedors de 

la confiança manifestada, el GRECO demana que se 

li presenti un informe sobre l’estat d’avançament de 

l’aplicació de les mesures pendents des d’ara fins al 

30 d’abril de l’any 2015 com a molt tard. 

I per això preguntem al Govern: 

Quin és el calendari d’actuacions que es planteja 

amb la finalitat d’aconseguir presentar un bon 

informe al GRECO abans del 30 d’abril del 2015? 

Aquesta és la pregunta. 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Respon pel Govern, el ministre Sr. Jordi Cinca. 

El Sr. Jordi Cinca: 

Gràcies Sr. síndic. 

Efectivament, tal com ha exposat el Sr. Bartumeu el 

passat 22 de novembre, el GRECO va fer públic 

l’informe de conformitat sobre Andorra relatiu al 

tercer cicle d’avaluació al qual està immers el nostre 

país. Aquest informe emana de l’avaluació a la qual 

es va sotmetre Andorra en el transcurs de la 61ena 

sessió plenària del GRECO celebrada a Estrasburg, 

del 14 al 18 d’octubre d’aquest any. Cal dir que és el 

primer informe que s’emet sobre Andorra en relació 

a aquest tercer cicle. 

És important remarcar que el tercer cicle avalua dues 

qüestions: d’una banda les incriminacions per 

corrupció, i d’una altra, la transparència del 

finançament dels partits polítics. 

Deixi’m, Sr. Bartumeu abans que res, que faci una 

valoració positiva de l’informe. I ho faig 

objectivament tant pel seu contingut com pels passos 

que  a partir d’aquest informe el GRECO li ha 

encomanat a Andorra. L’informe posa de relleu que 

Andorra ha anat avançant en la línia que se li ha 

demanat, concretament en l’àmbit de les 

incriminacions de les 10 recomanacions existents, 3 

s’han complert totalment, 6 parcialment i únicament 

1 no s’ha complert. 

Si ens referim a la transferència del finançament als 

partits polítics, on també hi ha 10 recomanacions: 6 

han estat complertes parcialment i 4 no ho han 

estat. 

De fet, en el punt de desplegament legislatiu que es 

troba Andorra, és normal que aquesta diferència es 

faci palesa a nivell d’acompliment entre les dues 

qüestions. 

Pel que fa al primer, es tracta d’anar introduint 

modificacions a una normativa assentada i alineada 

als preceptes del GRECO, com és el Codi penal. Per 

contra, la segona, requereix per tenir avenços més 

significatius, aprovar un nou text que reguli els 

partits polítics i el seu finançament. 
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En aquest sentit, vull destacar i agrair la participació 

a la sessió d’avaluació d’Andorra a la consellera 

Meritxell Mateu, la qual va poder traslladar als 

avaluadors el compromís del legislador andorrà de 

regular aquesta matèria en un breu termini, i exposar 

en quin punt es trobaven els treballs. Aquest 

compromís va ser un element decisiu per tenir un 

informe favorable i per remetre als representants 

andorrans a la presentació d’un informe en el termini 

de 18 mesos on s’indiqui l’estat d’avançament en les 

recomanacions pendents de completar. 

Pensin, senyores i senyors consellers, que si anem 

repassant els diferents informes de conformitat amb 

la resta de països dins de qualsevol cicle d’avaluació, 

veurem que quan es posen de manifest dubtes sobre 

la voluntat de compliment o es detecten dificultats 

majors, es demanen informes de progrés en terminis 

molt més curts. 

Demana el Sr. Bartumeu quin calendari d’actuacions 

es planteja el Govern per presentar un bon informe 

el mes d’abril de l’any 2015. 

Deixi’m que continuï referint-me en aquest cas a les 

actuacions per separat en funció de si estan 

relacionades amb les incriminacions o ho estan amb 

la transparència al finançament dels partits. 

Si ens referim a les incriminacions, en aquest 

moment s’estan analitzant les modificacions o 

accions que caldrà fer per donar compliment a les 

recomanacions que encara no es compleixen en la 

seva globalitat. Aquesta feina estarà enllestida 

durant el primer trimestre de l’any vinent. 

Posteriorment es presentarà un Projecte de llei de 

modificació del Codi penal per introduir les 

modificacions que s’hagin valorat com més 

acceptables i assumibles per Andorra. Aquesta 

modificació, en qualsevol cas, estarà presentada en 

temps suficient com perquè pugui estar valorada i 

aprovada per aquesta Cambra durant l’any 2014. 

Ja li puc avançar que d’una primera anàlisi de 

l’informe es promouran les modificacions del Codi 

penal demanades en els recomanacions tercera, 

vuitena, novena parcialment i desena. Pel que fa a la 

recomanació cinquena, durant el proper període de 

sessions entrarem a tràmit parlamentari per la seva 

ratificació el Protocol addicional al Conveni penal 

sobre la corrupció. La resta de recomanacions 

requereixen una anàlisi més aprofundida que, tal 

com ja li he comentat, estem fent en aquests 

moments, i estarà clos el primer trimestre del 2014. 

Pel que fa a la transparència en el finançament dels 

partits, entenem que els consellers generals estan 

treballant en la Proposició de llei dels partits polítics, 

la qual estarà aprovada durant el proper any, i que 

donarà resposta a moltes de les recomanacions fetes 

pel GRECO. 

Per acabar, Sr. Bartumeu, permeti’m que li manifesti 

el convenciment del Govern que fa anys que 

Andorra avança en la bona línia en relació al 

GRECO, que tenim la percepció que també ho 

entenen així des d’aquest organisme, i tenim plena 

confiança que les modificacions del Codi penal que 

presentarem l’any 2014, i la futura llei de partits 

polítics, ens permetran presentar un bon informe el 

mes d’abril del 2015. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Pel torn de rèplica, Sr. Bartumeu. 

El Sr. Jaume Bartumeu:   

Sí, gràcies. 

Bé, Sr. ministre, vostè fa una valoració positiva, no el 

vull desmentir. Jo crec que hauria estat millor que el 

resultat de l’informe fos una mica més... o menys 

taxatiu, però jo no en faig una valoració negativa. A 

mi el que em preocupava, i és el que ha motivat la 

pregunta del nostre grup parlamentari, és si el 

calendari de seguiment estava ja traçat. Vostè em 

diu que sí, i per tant, doncs, bona part del que ens 

preocupava queda resolt a l’espera del que vostè ens 

anunciés es vagi complint. 

Hi ha una cosa que no he entès en la seva exposició, 

però no he estat prou atent. Em deia que aquest era 

el primer informe d’avaluació. No, de fet si és que ho 

ha dit així, l’informe d’avaluació és el del maig del 

2011 que és d’on sortien aquestes 20 recomanacions. 

Ara és l’informe de conformitat. Però és igual, no 

farem debats sobre els noms. El resultat és que hem 

avançat més lentament del que tots probablement 

hauríem volgut. Però amb la qüestió dels partits 

polítics, potser ja farem el debat quan toqui en el 

text o en els textos de llei que es puguin presentar, 

però ens fan una bona recriminació en el sentit que 

un projecte que se’ls hi ha fet arribar  no recull bona 

part de les recomanacions que se’ns enviaven, en tot 

cas, això ja serà objecte d’un altre debat. A mi em 

sembla que amb el calendari que se’ns dóna podrem 

arribar, el Govern, o la representació d’Andorra o el 

GRECO podrà arribar a presentar aquest informe 

fins i tot abans de l’abril del 2015. 

Gràcies. 
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El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Per part del Govern... 

Sr. ministre. 

El Sr. Jordi Cinca: 

Molt breument, en tot cas compartir el desig del Sr. 

Bartumeu d’avançar dins d’un calendari raonable, 

dins del que ens està demanant el GRECO i, en tot 

cas, en relació amb el primer informe només 

clarificar. És veritat que he fet una referència al 

primer informe, en aquest cas efectivament, de 

conformitat. La referència al primer informe només 

és perquè no tothom ha d’estar avesat al 

funcionament del GRECO. És molt habitual que 

dins d’un mateix cicle es vagin emetent diversos 

informes. Aquesta és la primera vegada que es fa un 

informe de conformitat per veure en quin estat 

d’avançament està el país en relació al que, 

efectivament, l’any 2011 es va dir en l’avaluació. És 

habitual i no ens ha de semblar sorprenent, ni és un 

símptoma de què no s’estan fent bé les coses, doncs, 

que al llarg d’aquest cicle es vagin emetent diversos 

informes per anar veient en quina situació es troba el 

nivell d’avançament en relació a les recomanacions 

que no hagi complert un país. I, per tant, destacar 

que és la primera vegada que se’ns avalua i, 

precisament, com que és la primera vegada que es fa 

aquest informe de conformitat, m’he permès dir que 

és un bon informe. Evidentment, si estiguéssim ja en 

un tercer informe de conformitat i encara 

estiguéssim tan lluny de complir totes les 

recomanacions ja no podríem fer la mateixa 

valoració, però sent el primer, em sembla que podem 

estar satisfets especialment, perquè les qüestions 

estan ben encarrilades i insisteixo durant l’any 2014 

les podrem acabar d’encarrilar. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Entrem al torn de les repreguntes. 

Alguna repregunta... 

Si no hi ha repreguntes, doncs, passem a la segona de 

les preguntes presentades. 

2. Pregunta amb declaració d’urgència al 

Govern presentada per la M. I. Sra. Rosa Gili 

Casals, consellera general del Grup 

Parlamentari Socialdemòcrata, per escrit de 

data 4 de desembre del 2013, relativa al 

pagament del lloguer del Camp d’Esports 

d’Aixovall. 

Fou registrada amb el número 1008 i s’ha publicat en 

el Butlletí número 66/2013, del 4 de desembre. 

Exposa la pregunta la Sra. Rosa Gili Casals. 

La Sra. Rosa Gili: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

El 21 de gener d'aquest any, presentava una 

pregunta escrita al Govern on demanava l'estat de 

les negociacions del contracte de lloguer dels 

terrenys de l'estadi d'Aixovall. El 18 d'abril, 

l'executiu responia i cito literalment: "Actualment el 

Govern està negociant amb la família propietària un 

nou contracte de lloguer". Aquesta setmana, i segons 

una informació apareguda a un mitjà de comunicació 

del país, ens assabentem que semblaria que el 

Govern vol deixar de pagar les mensualitats pel 

lloguer del Camp d'Esports d'Aixovall a partir de l'1 

de gener de l'any vinent.  

Considerant l'exposat, pregunto: 

Ens pot explicar Govern en quin estat es troben les 

negociacions amb la família propietària dels terrenys 

de l'estadi d'Aixovall i si és cert que l'executiu 

deixarà de pagar el lloguer de la instal·lació a partir 

de l'1 de gener del 2014? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Per part de Govern té la paraula el Sr. cap de 

Govern. 

El Sr. cap de Govern:  

Gràcies Sr. síndic. 

Sra. Gili, no es preocupi perquè estem fent tot el que 

cal perquè els usuaris del camp d’Aixovall el puguin 

seguir utilitzant també a partir de l’1 de gener. 

Durant molts anys, vostè ho sap, el camp d’Aixovall 

ha donat un bon servei a molts esportistes, molts 

d’ells joves, esportistes de la base que han de seguir 

disposant d’aquestes instal·lacions en un futur. 

Per això ja fa dies que el Govern va comunicar a la 

família propietària dels terrenys i també a la 

Federació de Futbol que li agradaria que arribessin a 

un acord sobre el lloguer del camp. Vist que és la 

federació la principal usuària d’aquestes 

instal·lacions, que també cal dir-ho, són ocupades 

cada dos diumenges pel Futbol Club Andorra. I vull 

agrair aquí, i penso que ho he de fer, la bona 
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predisposició amb què les dues parts estan duent a 

terme les negociacions, molt especialment a la 

família propietària perquè vist l’històric, -diguem-ho 

així-, que arrosseguem, un històric que el Govern 

regularitzarà per ajudar a la negociació que està en 

curs i que estic convençut, a hores que li parlo que 

arribarà a bon terme. 

Entenc Sra. Gili, que el seu interès igual que el 

nostre i el de tothom és que les negociacions entre la 

federació i la propietat arribin a bon port, i entendrà 

que una negociació en la qual el Govern, també ho 

he de dir, està fent d’intermediari s’ha de portar amb 

una certa discreció, qual cosa no vol dir que això no 

ho puguem portar avui i dir-ho amb tota 

transparència el que està passant. 

Però el més important és que davant de les 

inquietuds il·legítimes, que alguns puguin tenir, avui 

vull llençar, -em sembla que em pertoca-, un 

missatge de normalitat i també d’optimisme. La 

pràctica de l’esport en el camp d’Aixovall no està en 

risc i s’arribarà, n’estic gairebé convençut, a un acord 

per renovar el lloguer i també per regularitzar una 

situació anterior que ve de l’any 2004, quan vam 

tenir el contracte i la propietària, -jo penso que no és 

el moment de fer un històric-, però, em sembla que 

tots els que estem en aquesta casa sabem que ja seria 

hora de regularitzar tot el que ha passat del 2004 al 

2013, que són uns quants anys. Per això, el Govern 

està treballant en aquesta primera òptica de 

regularitzar, està fent de missatger, i vull, i acabo 

així, agrair la bona predisposició que està mostrant la 

federació i sobretot la família propietària dels 

terrenys. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Per la rèplica, Sra. Rosa Gili. 

La Sra. Rosa Gili: 

Sí moltes gràcies Sr. síndic. 

En les respostes de Govern a les meves preguntes del 

passat mes de gener, Govern reconeixia una 

utilització intensiva del camp d’Aixovall. 

Efectivament el món del futbol l’utilitza de manera 

habitual, més de 100 equips hi trepitgen la gespa. 

També en les mateixes respostes anunciaven millores 

en la il·luminació del camp, l’adequació d’un 

magatzem en espai tècnic, millora de la gespa. Ara 

ens assabentem, via premsa, i el Sr. cap de Govern 

no m’ho ha negat tampoc, que Govern podria tenir 

la intenció de deixar de pagar el lloguer a partir de 

l’1 de gener del 2014, és a dir d’aquí 26 dies. I tot 

això sense explicar i anticipar, o en tot cas tot porta 

pensar-ho, sense anticipar les implicacions que això  

pot tenir per als nostres equips de futbol. Ens sembla 

essencial que Govern informi de les seves intencions 

pel que fa referència al camp d’Aixovall perquè les 

parts implicades i interessades ho han de saber.  

Si se’ns confirma el que hem pogut llegir a la premsa, 

el futbol nacional podria arribar a tenir un greu 

problema i això a molt curt termini. Per tant, 

demanem garanties a Govern, no podem entendre 

que aquest funcioni amb el que semblen amenaces. 

Dirigides a qui? A la família propietària, a la 

Federació de Futbol. No podem compartir maneres 

de fer obscures, improvisades i temeràries. Per tant 

avui en aquesta sala, el Grup Parlamentari 

Socialdemòcrata demana a Govern un compromís 

ferm amb el futbol. Un esport que compta amb un 

nombre molt important de jugadors i seguidors que 

forma tants infants a les bases amb tots els beneficis 

educatius, de cohesió social i altres que tots sabem. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Pel torn de dúplica, Sr. cap de Govern. 

El Sr. cap de Govern: 

Sí gràcies Sr. síndic. 

El Govern que encapçalo no té ni tindrà mai la 

intenció de negociar sota amenaces, no ho he entès 

de cap de les maneres, ni les comparteixo aquestes 

afirmacions. La veritat és que em semblen fora de 

lloc Sra. consellera, sense voler-li faltar el respecte. 

El que sí fem és una altra cosa, el que fem és 

negociar amb tota calma. Miri al mes de juliol 

d’aquest any, ho vam comunicar a l’anterior 

president de la federació, hi havia eleccions. El mes 

d’octubre em vaig reunir amb la federació, em vaig 

reunir amb la família propietària i li puc assegurar 

que tal com van entrar al despatx del cap de Govern, 

hi van sortir, -hi van sortir-, i hi van entrar, lliures, i 

van sortir sense cap classe de coacció. I a més, es van 

trobar tant la propietat com la federació, i en aquests 

moments estan negociant, s’arribarà a un bon acord, 

i verdaderament ni el cap de Govern, ni la 

propietària, ni els propietaris, ni la federació estan 

negociant sota cap coacció ni cap amenaça. 

Miri, jo no vull entrar en aquest joc, j penso que la 

seva responsabilitat i la meva és, jo sé que hi juga 

moltíssima gent al camp de futbol d’Aixovall, però 

em sembla que més que usar aquests termes i aquests 

qualificatius el que tenim de llançar és un missatge 

de la veritat en aquesta Cambra, i el missatge de la 
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veritat és senzill. S’està negociant, estic convençut 

que arribarem a un acord, i potser el que hauríem de 

fer vostè i jo, és dir a la ciutadania que no cal fer 

alarmisme, que hi ha una negociació per renovar el 

lloguer del camp d’Aixovall, per garantir als seus 

usuaris que puguin seguir utilitzant les instal·lacions. 

Una negociació també, cal dir-ho que ha estat 

possible doncs perquè el Govern d’Andorra sense 

cap classe d’amenaces, per primera vegada ha posat 

sobre la taula una solució del passiu, que tenim des 

del 2004. I tot això es fa dins de la transparència més 

absoluta. I estic convençut, com no pot ser d’altra 

manera perquè hi ha bona voluntat de la federació, i 

hi ha bona voluntat de la propietat, sembla a l’hora 

que li parlo, i en tot cas si hi hagués algun problema, 

evidentment el Govern ja actuaria, però en tot cas, 

el Govern sempre, -el Govern d’Andorra-, quan 

vostès governaven i ara que governem nosaltres. 

Estic segur i ja miro la branca de per sobre, jo no 

hauria mai gosat dir a un cap de Govern, -li ho puc 

assegurar-, que està actuant sota amenaces. Són 

estils diferents, a mi em sap greu que hagi empleat 

aquests termes, en canvi jo el que vull llençar és un 

missatge d’optimisme, a més a més el que fa el 

Govern d’Andorra és doncs, fer que les despeses 

siguin menors, perquè ho assumiria la federació, això 

es fa amb una concòrdia certa i volguda entre la 

federació i la propietat, i em sembla que podem 

allargar el debat tot el que vulgui, i jo tinc l’obligació 

de contestar a totes les preguntes i en tot cas, les hi 

contestaré dins l’educació que és el que a mi em 

sembla que pertoca a aquest Consell General. 

Moltes gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Entrem al torn de les repreguntes, Sra. Rosa Gili... 

La Sra. Rosa Gili: 

Sí, gràcies. 

Intentaré seguir en la mateixa línia d’educació ja que 

comparteixo totalment el que diu el Sr. cap de 

Govern, i entenc que li pugui no agradar l’estil, però 

bé, tampoc estem aquí per compartir les maneres de 

fer o les valoracions... 

A veure, jo el que voldria demanar al Sr. cap de 

Govern, i per això jo em referia a unes amenaces... és 

a dir si em pot dir, si us plau, si Govern s’ha plantejat 

de deixar de pagar aquest lloguer a partir de l’1 de 

gener del 2014? I al mateix temps també ho voldria 

lligar amb una intervenció que va fer ahir el Sr. 

Cinca en la qual li van demanar en roda de premsa si 

s’havien anat pagant totes aquestes mensualitats i 

per tant, voldria saber si s’han pagat aquestes 

mensualitats durant aquest any, i si és veritat que 

s’han plantejat vostès de no pagar-ho més a partir de 

l’1 de gener vinent? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. cap de Govern... 

El Sr. cap de Govern: 

Sí. 

Jo, una mica per una qüestió de respecte amb tots els 

governs, no m’hauria agradat entrar amb l’històric i 

hi entrarem fent una pinzellada.  

El 2004, el contracte va quedar extingit, a partir 

d’aquí, aquest contracte es pagava en dues parts. Es 

pagava una part, que ho pagava educació i una altra 

part que ho pagava Esports. 

En el seu moment tot el que era... les quanties que 

havia de pagar esports, es van dipositar a la Batllia, 

perquè verdaderament no hi havia acord, tot i que 

els diferents governs ho van intentar, ho van 

intentar, es dipositava a la Batllia i és veritat que hi 

havia una part d’educació que és un romanent que 

no es va ficar a la Batllia, i a més a més hi havia un 

conflicte que em sembla legítim, de part de la 

propietat i que el Govern i tots els governs han mirat 

de solucionar, que era el fet que aquell contracte del 

2004 està extingit i per la qual cosa, s’havia de 

buscar una solució. 

A hores d’ara, el que sí que li puc dir, i em sembla 

que és important de ressenyar-ho, és que Govern 

amb el pressupost del 2013 té la partida del que 

estima el Govern que ha de pagar de tots aquests 

anys per l’ús que s’ha fet des del 2004 fins avui del 

camp d’Aixovall. 

Això és una cosa i aquesta partida, i miri, i ho dic 

amb molt de respecte perquè sé que tots els governs 

han fet el necessari, ha sigut el primer govern que 

l’ha dotat a nivell pressupostari, per la qual cosa, 

quan deia que això també ajudarà a aquest 

passiu-, que no el volia recordar-, a solucionar la 

negociació que s’està portant en curs, a mi em 

sembla que és rellevant que ho digui. 

Altra cosa és la voluntat del Govern d’Andorra. La 

voluntat del Govern d’Andorra es va expressar a la 

federació i a la propietat, fa uns quants mesos. No es 

va fer dins de la precipitació, faltant 26 dies com ara 

falten, i per la qual cosa les parts han tingut l’ocasió 

de parlar i estan parlant de forma distesa i amb el 

marge suficient. 
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La voluntat del Govern quina és? La voluntat és que 

s’arribi a aquest acord. És veritat que no hi ha una 

partida pressupostària pel que fa referència al camp 

d’Aixovall, sí que hi ha una partida pressupostària ho 

he dit de memòria em sembla que són de 46.000 

euros perquè el Govern també està negociant amb la 

propietat perquè es vol quedar, -per un altre 

objectiu-, el que és el pàrquing que és col·lateral al 

camp d’Aixovall, per què? -per què això ho 

expliquem Sr. síndic i no sé si es ven bé dins de 

l’ordre de la pregunta-, perquè allà tenim el centre 

d’Aixovall, a la carretera d’Aixovall, la veritat no hi 

ha pàrquings i per tant, enteníem que per una 

qüestió d’utilitat únicament, no únicament dels 

professors dels alumnes i del cap de setmana per 

utilitzar les instal·lacions, que el Govern tenia 

aquesta disponibilitat i tenia aquesta voluntat i jo 

penso, aquesta obligació. I una altra cosa és, que si 

no s’arribés a un acord, -que jo penso que s’arribarà a 

un acord-, evidentment ja farem el necessari que és 

el que a vostè tant li preocupa, i en tot cas ho farem 

dins la transparència perquè l’1 de gener del 2014, 

que és segurament la pregunta que vostè formula i el 

que interessa més als oients, als nens i nenes que 

utilitzen el camp d’Aixovall, és que continuaran 

utilitzant-lo. 

Moltes gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna altra repregunta, Sra. Rosa Gili... 

La Sra. Rosa Gili: 

Sí, moltes gràcies Sr. síndic. 

Tot i que crec que no m’han contestat directament, 

però entenc amb el que m’ha dit, que és veritat que a 

partir de l’1 de gener del 2014 Govern no té previst 

de continuar pagant aquest lloguer i per tant, crec 

que el Sr. cap de Govern i potser tots els presents a 

la sala poden estar d’acord amb mi, que aquest nou 

element podria fer que la part propietària pogués 

tancar el camp o es pogués enfadar, això és un 

element nou ja que podria passar que en aquests 26 

dies potser no s’arribés a un acord i per tant, jo aquí 

el que voldria demanar, és si vist que Govern està 

plantejant de manera volguda, o no, -no ho sé-, 

aquest escenari, si hi ha alguna alternativa si mai es 

perdés aquest cap d’Aixovall? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. cap de Govern... 

El Sr. cap de Govern: 

En tot cas, la propietat podria estar enfadada tot i 

que jo sóc una persona prudent, tot i que els 

diferents governs ja han fet  el necessari per arribar a 

un acord. El fet que tingui aquest passiu que se li 

deu, i per la qual cosa em sembla que la propietat, i 

és obligació del Govern d’Andorra de pagar el que es 

deu, ja té una partida en aquest pressupost, per tant, 

la propietat amb la qual jo honoro la voluntat que 

està demostrant de negociar penso que no pot estar 

enfadada vist que el Govern d’Andorra honorarà els 

deutes que se li deu. 

Altra cosa és que vostè es fica en un escenari que jo 

no m’hi fico. Fixi’s bé, jo sóc potser optimista de 

natura, però és que aquest dossier tampoc pensi que 

el seguim de lluny. Si hi hagués algun problema he 

empleat abans la paraula “mitjancer”, el Govern 

d’Andorra ja actuaria. Però a mi em sembla lògic, em 

sembla lògic, que la federació i així ho ha entès la 

federació, i així està negociant la federació amb la 

propietat, que vist que aquestes instal·lacions les 

utilitza bàsicament la federació, la federació se’n faci 

càrrec, no! 

Jo el que vull aquí és agrair a la Federació de futbol i 

també vull agrair a la propietat que s’asseguin a 

negociar i em sembla que això també és bo des d’un 

punt de vista que assumiran una despesa que abans 

assumia el Govern d’Andorra dins d’una normalitat 

de negociació pels usos que aquest camp s’hi fa, i per 

tant a mi no em queda altra cosa que felicitar la bona 

predisposició de la federació i de la propietat. I torno 

a dir, vostè, no sé si els demés consellers 

comparteixen amb vostè o no, això sí que no ho sé, 

no tinc aquesta habilitat, però el que jo sí que 

comparteixo amb mi mateix és aquest optimisme de 

que d’una, pagarem un passiu que s’ha de pagar; dos, 

hi ha una bona voluntat de negociació; i tres, jo sóc 

una persona optimista i penso que el dia 1 els nens i 

nenes que utilitzen el camp d’Aixovall, continuaran 

utilitzant-lo, -segurament no el dia 1-, segurament el 

dia 2. 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna altra repregunta, Sra. Rosa Gili... 

La Sra. Rosa Gili: 

Sí, moltes gràcies Sr. síndic. 

Ja m’agradaria compartir l’optimisme del Sr. cap de 
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Govern i espero de tot cor que es solucioni però bé, 

no sé si amb això arribarem a tranquil·litzar totes les 

parts. 

A veure, jo per acabar Sr. síndic, només voldria 

demanar... Abans ja he fet una mica referència a les 

contestes que em va fer Govern el mes de gener 

sobre tota una sèrie de millores que s’havien de fer i 

que estaven en curs, i jo li voldria demanar al Sr. cap 

de Govern si durant aquest any s’han fet aquestes 

millores i si s’han fet quines són, i quin és el seu cost? 

Si us plau. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Sra. Rosa Gili, estem al límit de la pregunta... no sé si 

el Sr. cap de Govern li vol dir alguna cosa... 

La pregunta era sobre les negociacions, més que 

sobre les accions... 

Sr. cap de Govern... 

El Sr. cap de Govern: 

Gràcies Sr. síndic. 

Ja hi fico tota la voluntat, eh! Però, la quantia no la 

tinc aquí, n’hem fet algunes d’obres, no totes però el 

que sí que és veritat és que quan vostè formula la 

pregunta per escrit i nosaltres contestem, el que 

vostè fa referència, mentrestant passen d’altres 

mesos i arribem al convenciment que això ha d’estar 

gestionat per la federació, i també sé que si s’hi arriba 

a una bona negociació que espero que sí, i estic 

convençut que sí, la mateixa federació farà obres 

perquè ja ho tenia pensat. 

Dit això, jo li agraeixo Sr. síndic que faci aquesta 

intervenció, que estem una mica fora de la pregunta. 

Jo acabaré, o almenys que la Sra. consellera vulgui, 

jo em sembla que aquí el que vol el Govern 

d’Andorra és no fer cap classe d’alarmisme, em 

sembla que estem fent una bona gestió que hem de 

deixar aquests dies perquè acabem de concloure 

aquesta negociació i en tot cas, jo lamento de què el 

que ha de ser un debat en positiu n’hi hagi que optin 

per la prudència i diguéssim, per no fer alarmisme i 

d’altres que optin per d’altres camins, però jo ho 

entenc, això és la manera de pensar de gent que 

pensem diferent i que actuem, de vegades, de forma 

diferent. Però, en tot cas actuem evidentment sense 

cap classe d’amenaça, Sra. Rosa Gili. 

El Sr. síndic general: 

Alguna altra repregunta... 

Bé, si no hi ha més repreguntes passem a la tercera 

de les preguntes presentades. 

3. Pregunta amb resposta oral del Govern 

presentada pel M. I. Sr. David Rios Rius, 

president del Grup Parlamentari 

Socialdemòcrata, per escrit de data 26 de 

novembre del 2013, relativa als talls produïts 

als accessos amb França. 

Fou registrada amb el número 976, i s’ha publicat en 

el Butlletí número 64/2013, del 26 de novembre. 

Exposa la pregunta el Sr. David Rios Rius. 

El Sr. David Rios: 

Gràcies Sr. síndic. 

Lamentablement, aquest any, de nou, s’han produït 

talls als accessos amb França per raons 

meteorològiques.  

Atesa aquesta situació, es pregunta: 

Ens pot explicar el Govern quines mesures té 

previstes per fer front a noves situacions de mal 

temps que puguin afectar als accessos del país amb 

França? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Per Govern respon el ministre, Sr. Jordi Alcobé. 

El Sr. Jordi Alcobé: 

Gràcies Sr. síndic. 

Sr. Rios, per contestar la resposta a la pregunta, i 

com sabeu bé aquest any, l’inici de la temporada 

d’hivern ha estat marcat per unes nevades 

importants, els dies 14 i 15 de novembre, del 19 al 22 

de novembre i aquest darrer cap de setmana, el 30 de 

novembre. Unes nevades que acumulen ja entre 1,5 i 

2 metres de neu en les cotes més altes. Compartireu 

amb mi, estic segur, que d’entrada destacar que són 

nevades importants i que sortosament ens permeten 

assegurar un excel·lent inici de temporada d’esquí, la 

qual cosa és una molt bona notícia per l’economia 

andorrana a les portes del pont de la Puríssima. Però 

també és cert, que malauradament, les nevades han 

derivat en talls, restriccions i complicacions de 

trànsit a la carretera d’accés a França durant aquests 

dies. 

Diferenciaríem les incidències a la carretera d’accés 

a França de dos tipus. Per un costat els talls a la 
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carretera, produïts per risc d’allau i, per altre costat 

les restriccions a la carretera de vehicles pesats i les 

males condicions de circulació, produïdes per la neu 

o el gel. 

Pel que fa als talls de la carretera per risc d’allau, 

aquí cal ressaltar que ha estat un risc real i 

manifestat atès que l’allau del corredor H2, sobre 

l’Hospitalet, ha caigut ja dos vegades amb la 

carretera oberta, per la qual cosa, -això va ser els dies 

22 de novembre i aquest passat dimarts 3 de 

desembre-, amb dos desprendiments que va arribar a 

la carretera i que va bloquejar la carretera durant 

unes hores l’últim dia, i un dia i mig el 22 de 

novembre. Per tant, aquí el risc d’allau ha sigut real i 

manifest. 

Per reduir el risc d’allau i en conseqüència també el 

risc de tancament de la carretera d’accés a Andorra, 

l’única manera és invertir en sistemes de protecció 

antiallaus. I així ho ha demanat el Govern 

d’Andorra, en les diverses reunions, -i porta 

demanant-ho també des de fa temps-, mantingudes 

tant a la Prefectura de l’Ariège com al Ministeri de 

transports aquest passat mes de juny amb el Ministre 

Frédéric Cuvillier. De fet el Prefecte de l’Ariège, al 

maig del 2013 en la reunió de seguiment anual, ja va 

manifestar la intenció d’allargar el perímetre del 

CATEX al corredor H2. Això, per entendre-ho, es 

tractaria de disposar de nous sistemes de protecció 

antiallaus per poder fer actes preventius a la part alta 

de la pala d’aquest corredor H2, la qual cosa avui no 

està equipada. Com a mínim reconèixer que els 

treballs ja s’estan acabant, s’han instal·lat ja les 

pilones en aquest corredor H2 per allargar el 

CATEX i que l’únic element que faltaria, i així ho ha 

comunicat la Prefecta de l’Ariège, Mme Marthien 

aquest dimarts passat, és només col·locar el cable per 

poder entrar en utilització aquest mecanisme de 

prevenció antiallaus.  

Amb aquesta inversió, compromesa i feta per França, 

el que sí que es pot dir és que millorarà la seguretat 

de la zona, i per tant permetrà evitar  el tancament 

de la carretera per risc d’allaus podent-se fer tirs 

preventius en un corredor altament perillós. 

Pel que fa a les restriccions de circulació de vehicles 

pesats degut al mal estat de la carretera, i a les 

dificultats del trànsit, el Govern també ha manifestat 

en diverses ocasions la seva preocupació, inclús el 

seu malestar també per la gestió viària a la carretera 

d’accés a França, a les autoritats franceses. Així, en 

la reunió d’aquest dimarts passat amb la Prefecta de 

l’Ariège acompanyada d’una delegació de 7 persones 

dels principals serveis implicats, es van destacar 

aspectes per millorar l’efectivitat en la treta de neu, 

així com la coordinació i comunicació entre 

autoritats. Concretament, el Govern va proposar 

poder habilitar combois diaris de camions per evitar 

un bloqueig d’aquests camions que no estiguin 

equipats, la qual cosa la Prefectura, vull ressaltar i 

agrair el compromís i la seva receptivitat perquè es 

va comprometre a estudiar aquestes possibilitats i a 

buscar solucions per evitar nous bloquejos de 

vehicles pesats i per millorar les condicions de 

circulació de la carretera quan aquesta estigués 

nevada. 

Aquest oferiment d’ajuda penso que és important 

ressaltar que ja ha estat posat en pràctica aquest any 

en diverses ocasions, la qual cosa no passava des de 

feia 4 anys i que en els últims 10 anys només s’havia 

utilitzat dos vegades. Els 22, 23 i 24 de novembre i 

aquest 1 de desembre, les màquines andorranes van 

entrar a França per poder netejar l’allau caiguda al 

corredor H2 i també aquest últim 3 de desembre per 

obrir la carretera, perdó el 30 de novembre que era 

dissabte passat, per obrir la carretera degut a una 

pana havien tingut unes màquines franceses. És un 

signe fort per tant de col·laboració amb les autoritats 

franceses. 

Per resumir la resposta diria que les mesures que el 

Govern ha realitzat i continuarà realitzant es poden 

dividir en tres àmbits diferenciats. Una comunicació 

continuada ... 

El Sr. síndic general: 

Hauria d’anar acabant, si us plau, Sr. ministre... 

El Sr. Jordi Alcobé: 

Per resumir la resposta, una comunicació continuada 

amb l’agència de Protecció Civil i l’Àrea de 

Mobilitat, tant amb els andorrans o residents via 

comunicació SMS o mitjans de comunicació, i també 

a la Prefectura de Foix. Una col·laboració des de 

l’àrea del COEX, per intervenir quan sigui necessari 

sempre a demanda de les autoritats franceses. I en 

tercer i últim lloc, un seguiment permanent amb les 

autoritats franceses per millorar la seguretat de la 

carretera, i en particular per intentar seguritzar 

aquesta carretera ja sigui amb inversions franceses, ja 

sigui amb la participació també amb programes 

europeus de cooperació. I, si escau, més precisions 

sobre aquest últim aspecte tant jo mateix com el 

ministre d’Exteriors us podrem aportar més 

informacions. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Pel torn de rèplica, Sr. David Rios. 
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El Sr. David Rios:  

Gràcies Sr. síndic. 

Agraeixo les explicacions del ministre al voltant del 

succeït aquests dies passats en el cas que ens... en 

certa manera sí que ens alegrem de què nevi i nevi 

fort i tinguem la temporada assegurada, però està 

clar que té una segona conseqüència que seria 

aquestes molèsties realment importants al nostre 

trànsit rodat que ve de França. 

Bé, davant de tot, de tot plegat, de la meva 

intervenció, compartim el neguit que moltes vegades 

han manifestat les autoritats franceses i el Govern 

que per davant de tot la seguretat de les persones és 

el que preval i és el primer que s’ha de garantir. Tot i 

així, constatem que cada vegada que hi ha un 

tancament d’aquestes característiques, hi ha unes 

conseqüències molt directes sobre el que serien els 

comerciants i hotelers del Pas, amb els transportistes 

que opten per la ruta del nord per accedir a Andorra 

i fins i tot a vegades pels propis estudiants andorrans 

que s’han de desplaçar a Toulouse o a Montpellier. 

Però aquestes són molèsties que són temporals, és a 

dir que després quan s’obra la carretera queden 

solventades. 

En tot cas, indirectament tenim uns problemes 

estructurals importants que afecten a l’economia 

nacional, és a dir, els diners que es deixen de 

guanyar no només al Pas de la Casa sinó a tot 

Andorra, aquests ja no tornen. I després per una 

altra banda, que és un tema que potser no se’n parla 

gaire, però és que si el nostre país té dues sortides 

naturals que tinguem una tancada realment 

preocupa perquè esperem que mai no coincideixi la 

mala sort de què tinguem les dues sortides del país 

tancades perquè realment estaríem atrapats entre les 

muntanyes. 

Per tant, valorem positivament els esforços que 

s’estan fent de part del Govern, i entenem que són 

insuficients. De fet, ens preocupa no tant la gestió 

que entenem que està sent positiva del dia a dia i de 

les actuacions que es faran aquest hivern sinó que 

ens faltaria potser, potser és el que ens ha deixat el 

ministre pendent per la propera intervenció, ens 

faltaria veure quina és la solució que el Govern 

proposaria, no per aquest any sinó per l’any vinent, o 

per d’aquí dos o tres anys, o com a mínim a mig 

termini. Per fer, com a mínim tenir la sensació de 

què aquest tema en el futur més proper estigui 

solucionat i no puguem parlar d’aquests 

inconvenients tan greus que ens aporta a l’economia 

andorrana i a les persones que ho pateixen. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Pel torn de dúplica, Sr. ministre. 

El Sr. Jordi Alcobé: 

Gràcies Sr. síndic. 

Bé doncs compartir el neguit i la preocupació del 

senyor conseller. Sapigueu que des de fa temps 

s’estan fent gestions per incidir en la millora 

d’aquesta seguretat de la carretera d’accés a Andorra 

via França. Penso, i així ho ha anunciat la Prefecta 

també de l’Ariège, a la que continuo agraint la seva 

gestió per molt que només faci tres mesos que està en 

el seu càrrec, de què hi ha una clara voluntat de 

l’Estat francès de fer un esforç en aquesta carretera i 

això ho dic sincerament per la millora que s’està fent 

en l’adequació del CATEX al corredor més perillós 

que tenim a sobre de l’Hospitalet. En aquesta 

carretera s’hi està acabant i, per tant, és una millora 

important que permetrà reduir quan hi hagi risc 

d’allau el tancament perquè es podran fer actes 

preventius que abans no es podien fer. 

Sí que vull recordar que és una carretera que entre 

Ax i Andorra hi ha quaranta corredors d’allaus i que 

la inversió per fer assegurar el cent per cent 

d’aquesta carretera, evidentment com ens han 

comunicat, és molt costosa. I aquí sí que s’ha de 

prioritzar, i s’ha d’entendre que són els trams més 

complicats i perillosos i que s’han d’assegurar per 

evitar danys majors. 

Esforços insuficients? Jo penso que tota la 

comunicació amb França és excel·lent. Aquest últim 

mes inclús hi han hagut diverses trucades del 

Ministeri d’Exteriors, del director de Protecció Civil 

al qual també agraeixo molt els esforços que està fent 

i, en qualsevol cas, tant la millora de la inversió a 

Ax... perdó, al corredor H2 com l’eixamplament 

també que no té relació amb les nevades, però el 

desviament per poder acabar la desviació d’Ax les 

Thermes, -en la qual el Govern francès invertirà 30 

milions d’euros a partir de l’any que ve-, són 

elements significatius de què el Govern està 

compromès també amb aquesta carretera que és l’Eix 

A9 i per tant, és una carretera europea de màxim 

interès també pel nostre continent. 

Més esforços? 

El Sr. síndic general: 

Hauríeu d’anar acabant si us plau... 
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El Sr. Jordi Alcobé: 

L’últim punt que potser val la pena d’aprofundir més 

endavant és la possibilitat d’imposar una iniciativa 

transfronterera amb França i Andorra i potser també 

amb Espanya respecte al programa de fons europeus 

Feder i el programa Poctefa 2014-2020. Si 

considereu que és interessant d’aprofundir en 

aquesta qüestió doncs, estic a la seva disposició per 

aportar més informacions. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna repregunta... 

Sr. David Rios. 

El Sr. David Rios: 

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, tenia algunes preguntes, però vist que el ministre 

ha plantejat aquesta qüestió doncs, li demanaria que 

desenvolupés aquest pla. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre, Sr. Gilbert Saboya. 

El Sr. Gilbert Saboya: 

Sí bé, de fet és cert que hi ha dos avenços 

importants, i una mica resumint la intervenció del 

company ministre d’Economia i Ordenament 

Territorial: 

Primer, el fet de què s’hagi utilitzat de forma intensa 

a les últimes dos setmanes les ofertes de mitjans que 

s’havien reiterat de forma ja tradicionals per a tots 

els governs anteriors també, jo crec que marquen 

realment una voluntat de receptivitat per part de les 

autoritats franceses que cal mencionar. No es val a 

dir que s’hagin fet dos intervencions baixant 

màquines durant aquests quatre o cinc dies passats, 

de la mateixa manera que s’havien produït dos 

intervencions en deu anys, per tant, jo crec que cal 

donar en aquest sentit una molt bona apreciació a 

aquesta receptivitat de les autoritats franceses. 

També és veritat que és molt important la inversió 

de més de 30 milions d’euros per la desviació d’Ax 

les Thermes. Aquesta desviació feia deu o dotze anys 

que estava absolutament bloquejada i, per tant, la 

feina de desbloquejar això també passa per un treball 

de l’Ambaixada, doncs, cada vegada que ha tingut 

reunions amb el Conseil Général de l’Ariège, amb els 

diferents gabinets ministerials i, en concret, el Sr. 

Jordi Alcobé en la seva reunió amb el ministre 

Cuvillier. 

Tornant una mica a aquest últim punt del Programa 

Poctefa és veritat doncs que la Préfet de l’Ariège, 

Mme. La Préfet, va proposar en la seva reunió 

d’aquesta setmana treballar conjuntament un 

projecte que es podia inscriure en el programa 

Poctefa 2014-2020. Com sabeu doncs, a més això 

cau especialment bé ja que tenim la presidència de la 

CTP i, la CTP és l’autoritat de gestió d’aquest 

programa Poctefa. És veritat que al ser país tercer, 

doncs, no podem ser beneficiaris directes quant a 

l’aportació dinerària però sí que evidentment serà 

molt bo que puguem aportar suport en un programa 

del qual siguem beneficiaris des del punt de vista dels 

efectes que pugui tenir. 

Tingueu en compte també que la declaració comuna 

que es va fer a Pamplona el dia 7 de novembre es 

van apuntar sis eixos prioritaris en la declaració 

comuna de tots els presidents de regió i, jo mateix, 

com a president de l’OACT (Organisme Andorrà de 

Cooperació Transfronterera) un dels quals és la 

gestió i prevenció de riscos. Aquest serà un element 

que segurament està present dins de l’estratègia 

Europa-2020, -hi ha un programa europeu que és 

l’estratègia Europa-2020 que intenta alinear tots els 

programes FEDER, etc... SUDOE, etc,- i el 

Programa Poctefa recollirà en una d’aquestes 

prioritats la gestió i prevenció de riscos. Per tant, hi 

ha una real possibilitat perquè serà una de les 

prioritats que hi haurà en el programa 2014-2020 i 

crec que és molt bo, doncs, que França o les 

autoritats franceses hagin tingut la iniciativa de 

plantejar aquest projecte. 

Hi ha altres projectes... 

El Sr. síndic general: 

Hauríeu d’anar acabant, si us plau... 

El Sr. Gilbert Saboya: 

Si de cas, ja ho complimentaré més tard. 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna repregunta...  

Sr. David Rios. 
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El Sr. David Rios: 

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, en tot cas si aquest projecte mai es posés en 

marxa, per tenir una idea més o menys aproximada 

de quan podríem començar a gaudir dels beneficis 

del programa, si hi ha una data que es pugui dir? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Gilbert Saboya: 

Sí, de fet, el primer comitè director de la CTP tindrà 

lloc el proper 12 de desembre, serà el primer en el 

qual ja exercirem tenint la presidència. La voluntat 

nostra és que es puguin acabar de definir en aquest 

Comitè director si tenim doncs, encert les prioritats 

que definirien el programa de la presidència, aquest 

hauria d’haver sigut un document que hauria d’haver 

estat, diguéssim, heretat de la presidència anterior, 

però és veritat que és força complex alinear les tres 

regions franceses i les quatre comunitats autònomes 

del costat espanyol i, per tant, s’ha d’entendre que 

s’han d’alinear interessos variats ja que tots 

pertanyem a l’àmbit pirinenc però, evidentment, 

amb característiques molt diferents. Nosaltres 

evidentment tenim una visió molt inter pirinenca, de 

vegades els Pirineus es veuen des dels extrems i 

nosaltres intentarem aportar justament dins de la 

CTP una visió més inter pirinenca, no tan sols 

travessar els Pirineus sinó que hi hagi activitat al mig 

dels Pirineus. 

Aquest acord sobre les principals prioritats hauria, 

per tant, d’intervenir durant aquest finals d’any i, 

això ens hauria de permetre la convocatòria de 

projectes, si tot va bé durant l’estiu del 2014 i, per 

tant doncs, que els projectes de candidats a 

finançament puguin ser projectats llavors. 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna altra repregunta... 

Sr. David Rios. 

El Sr. David Rios: 

Gràcies Sr. síndic. 

Volia comentar que ja té uns quants anys un 

projecte de carretera que sortia del túnel d’Envalira i 

que en lloc d’anar per la banda obaga del que seria 

els Pirineus Orientals doncs, seguia la solana 

d’Andorra de manera que aquesta carretera passava 

per territori andorrà pràcticament fins a la sortida 

del túnel de Puymorens. Aquesta via que en el seu 

temps es devia descartar per un valor molt elevat per 

la seva construcció, avui en dia es podria posar sobre 

la taula vist que permetria, que a l’estar 

completament dins del territori andorrà fossin els 

propis andorrans els que la poguessin gestionar i 

poguessin conduir el trànsit rodat fins a la sortida del 

túnel de Puymorens i pràcticament a prop de 

l’Hospitalet. 

Bé, aquesta és una opció que ara comença a agafar 

forma, i jo volia demanar al Govern si ha previst o ha 

pensat en què potser en lloc d’invertir diners en 

cinc-cents metres de túnel a Sant Julià podrien 

començar a invertir diners amb aquesta carretera 

que ens portaria els cotxes fins a la sortida del túnel 

de Puymorens. 

Moltes gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre, Sr. Jordi Alcobé. 

El Sr. Jordi Alcobé: 

Gràcies Sr. síndic. 

A veure, és cert que és un projecte, diria, històric... 

inclús de dos segles passats, no només del segle XX. 

Per tant, aquí hi ha dos coses molt diferents 

segurament amb la carretera de Sant Julià i acabant 

amb el que era la vostra intervenció, no! 

Hem d’invertir a Andorra amb criteris evidentment 

d’eficàcia i eficiència, i segurament plantejar una 

inversió a la solana d’Andorra, en una carretera que 

uneixi l’Hospitalet amb Andorra via la solana 

d’Andorra, doncs, no evitaria en cap cas els 

corredors d’allaus que són previs a la solana 

d’Andorra. 

Sapigueu que els principals corredors d’allaus pels 

quals es tanca la carretera, i amb risc d’allau són a 

l’Hospitalet i entre Ax i l’Hospitalet. I, per tant, 

estem parlant d’una carretera que és més amunt 

d’aquests trams i que també és subjecta a molts 

corredors d’allaus perquè tot el que baixa fins a Vaca 

Morta, fins Els Pallers, des del Goter, són 

evidentment corredors molt important d’allaus, i en 

qualsevol cas caldria cobrir o caldria fer cobriments 

artificials per evitar un risc d’allaus. 
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Per tant la inversió, si s’hagués de plantejar en 

aquesta carretera per la solana, seria una inversió 

diria, de bastant centenars de milions d’euros molt 

per sobre d’altres inversions i que tampoc evitaria... i 

que tampoc evitaria, començant per aquí, el risc 

d’allaus que hi ha abans d’aquesta carretera a la zona 

de l’Hospitalet i d’Ax les Thermes. 

Per tant, diria que seria una inversió, a hores d’ara, 

segurament poc eficient per assegurar aquest tram de 

carretera de l’Eix A9 que s’ha d’assegurar abans de 

l’Hospitalet. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. Xavier Montané. 

El Sr. Xavier Montané:  

Gràcies Sr. síndic. 

Bé doncs, amb aquesta resposta em sembla que el Sr. 

ministre ha enfocat molt bé on està el problema. El 

problema de les allaus, que està més del tram 

d’Hospitalet cap a Andorra, -cap al Pas de la Casa-, 

està més avall, és més des d’Ax fins a l’Hospitalet. 

Per tant, doncs, el projecte al qual feia al·lusió el 

conseller Rios, evidentment suposo que en un futur 

es podrà veure i ho espero, però d’una manera a curt 

termini entenc que els esforços que està fent el 

Govern, és més en el fet de demanar que la part 

francesa tiri endavant aquestes inversions amb 

proteccions anti-allaus en aquest tram tan conflictiu. 

Justament, parlant dels esforços i de les demandes 

del Govern, em sembla que en una de les preguntes 

el conseller Rios manifestava que potser els esforços 

són insuficients. El que sí que demanaria al Govern, 

si fos possible, per valorar de forma equitativa la 

feina que s’està fent en aquest tema, és si el Govern 

podria fer-nos arribar actes o comunicacions escrites 

en les quals quedés palès aquestes demandes, -i 

entenc que potser aquesta informació la fes 

extensiva a la resta de grups parlamentaris. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Per part del Govern té la paraula el Sr. Jordi Alcobé. 

El Sr. Jordi Alcobé:  

Gràcies Sr. síndic. 

Doncs, serà un plaer fer-vos arribar aquesta 

informació a tots els grups parlamentaris, totes les 

actes de la prefectura a Foix, aquí a Andorra, també 

al ministre Cuvillier a París, per tant, crec que són 

unes més de deu reunions entre el 2011 i el 2013, de 

les quals serà un plaer compartir aquesta informació 

amb tots vosaltres. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna altra repregunta... 

Sr. David Rios. 

El Sr. David Rios: 

Sí, la darrera pregunta. 

Una de les qüestions que també més ens preocupa és 

que una vegada s’ha produït el tancament, quins són 

els mecanismes que utilitza el Govern per informar a 

les persones que viuen al Pas de la Casa, als 

transportistes que es dirigeixen cap al Pas de la Casa, 

a les agències de turisme que estan esperant als seus 

turismes que arribin? Ens interessaria saber quin és el 

protocol que segueix Govern per informar a tota 

aquesta gent que depèn econòmicament de la 

informació, de conèixer quan es produeix el 

tancament i sobretot quan es produeixen els combois 

i quan es produeix el desbloqueig de la carretera. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Jordi Alcobé:  

Gràcies Sr. síndic. 

També li faré arribar, si em permeteu, el protocol 

justament de prevenció o d’actuació davant de riscos 

de tancament de la carretera i de comunicació. 

És un protocol que en qualsevol cas està coordinant 

l’Àrea de Protecció Civil amb el Sr. Francesc Areny 

al capdavant, al qual li vull agrair tota la feina que 

s’està fent en aquests moments, i que es fa via també 

amb l’Àrea de Mobilitat. La propera cosa que es fa és 

enviar sms, -missatges de text-, al mòbils de les 

persones residents aquí a Andorra i també informar 

als mitjans de comunicació dels incidents que hi han 

hagut, ja sigui per talls de la carretera o per 

restriccions de trànsit. 
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Altrament també es fan reunions o comunicacions 

habituals amb els transportistes, per exemple, per 

informar d’aquestes restriccions, i evidentment una 

coordinació permanent i contínua amb la prefectura 

de l’Ariège per coordinar els esforços de neteja o de 

comunicació d’aquestes actuacions. 

Pel que fa als combois, aquí sí que és una cosa més 

cas per cas. Només quan hi ha carreteres amb risc 

d’allaus i es considera que es pot garantir un pas d’un 

comboi amb màquines obrint i tancant a darrera i 

degudament equipades, doncs, assegurem aquests 

combois, que sempre han d’estar dins de 

l’excepcionalitat si realment no hi ha una clara 

intenció o necessitat d’obrir la carretera a curt 

termini. 

Per tant, diria que la comunicació bàsicament es fa 

des de l’Àrea de Protecció Civil amb forma de 

missatges als telèfons mòbils, als mitjans de 

comunicació i una comunicació permanent amb la 

Prefectura de l’Ariège. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna altra repregunta... 

Sr. David Rios. 

El Sr. David Rios:  

Bé doncs, a banda de què s’enviïn sms, crec que això 

pot ser efectiu, considero que el tema dels combois sí 

que és un tema a millorar. 

Penso que les persones que estan atrapades al Pas de 

la Casa o a l’altra banda de la frontera, sí que 

necessiten saber els horaris dels combois, si és que 

n’hi ha i llavors, per tant, tornaria a demanar si té 

previst el Govern d’utilitzar algun tipus d’eina 

especial per informar sobretot del tema dels combois, 

que són els que generen més problemes i més 

queixes. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Jordi Alcobé:  

Gràcies Sr. síndic. 

Potser m’he explicat malament en l’anterior resposta. 

De fet el Govern va demanar d’habilitar justament 

combois pels vehicles pesats transportistes que és 

una cosa que preocupa molt al sector del transport i 

amb el qual la Prefectura de l’Ariège va ser molt 

receptiva a aquesta possible solució. 

Jo li vull dir que els combois no es poden programar. 

D’un comboi no es pot dir que es farà cada dia que 

nevi a les cinc de la tarda perquè és impossible, la 

qual cosa, un comboi un cop s’ha decidit amb la 

Prefectura de l’Ariège i les autoritats andorranes que 

supervisen aquesta gestió de la carretera andorrana, 

doncs s’arriba a una proposta d’organitzar un comboi 

a tal hora perquè es suggereix que en aquella hora 

sigui una hora segura per passar. Per tant, programar 

un comboi és molt complicat. En qualsevol cas el 

que sí que s’ha de fer i s’està fent és que quan s’ha 

decidit de fer un comboi en una certa hora, doncs, 

comunicar aleshores el comboi quan es farà. 

De fet, també vull destacar també l’excel·lent 

col·laboració amb el Comú d’Encamp i amb el Servei 

de Circulació del Comú d’Encamp perquè sempre 

estan també amb una gran voluntat d’ajudar a 

organitzar aquests combois i a informar a la població 

del Pas de la Casa que és segurament la que més 

pateix aquests tipus de conseqüències de mal temps i 

de tancament de les carreteres. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna altra repregunta... 

Bé, si no hi ha més repreguntes, passem a la quarta 

de les preguntes presentades. 

4. Pregunta amb resposta oral del Govern 

presentada pel M. I. Sr. David Rios Rius, 

president del Grup Parlamentari 

Socialdemòcrata, per escrit de data 26 de 

novembre del 2013, relativa a les actuacions 

de l’ADI durant el 2013 

Fou registrada amb el número 977 i s’ha publicat en 

el Butlletí número 64/2013, del 26 de novembre. 

Exposa la pregunta el Sr. David Rios Rius. 

El Sr. David Rios: 

Gràcies Sr. síndic. 

L'Andorra Desenvolupament i Inversió, d’ara en 

endavant ADI, té com a objectius, entre d'altres, 

posicionar Andorra com a destinació de negocis i 

desplegar el pla d'implementació de l'obertura 



Sessió ordinària del dia 5 de desembre del 2013 Núm. 16/2013 Diari Oficial del Consell General 

15 

econòmica, engegat el 2011 amb el projecte de 

Monitor Group, esdevenint un dels motors de la 

iniciativa Actua, que és l'entitat encarregada de 

donar continuïtat als treballs engegats. Per tant, el 

principal projecte que avui coneixem de l'ADI és el 

de donar continuïtat a la iniciativa Actua. Al seu 

torn, un dels pilars estratègics d'aquest projecte és la 

"captació d'inversió estrangera directa, així com 

donar suport al teixit empresarial andorrà en tasques 

d'internacionalització". 

Atesa aquesta informació, es pregunta: ens pot 

explicar el Govern el nombre d'empreses estrangeres 

que s'han instal·lat a Andorra durant el 2013 gràcies 

a les gestions de l'ADI i el nombre de negocis 

andorrans que s'han internacionalitzat amb el suport 

de l'ADI també durant el 2013? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Pel Govern respon el ministre Sr. Jordi Alcobé. 

El Sr. Jordi Alcobé:  

Gràcies Sr. síndic. 

Permeteu-me Sr. Rios, abans de contestar, efectuar 

unes breus precisions respecte als antecedents que 

motiven la pregunta. 

En primer lloc, recordar que la Llei d’inversions 

estrangeres i el pla d’implementació, l’obertura 

econòmica, el projecte de Monitor Group, seran dos 

casos de l’any 2012 i no de l’any 2011. El projecte 

d’assessorament de Monitor Group es va iniciar el 

segon trimestre del 2012 i la Llei d’inversions 

estrangeres va entrar en vigor el 19 de juliol del 

2012. Penso que és una precisió important atès que 

la valoració del resultat de la Llei d’inversions 

estrangeres, en tot cas, s’ha d’efectuar a partir 

d’aquesta data, és a dir fa un any i uns quatre mesos 

aproximadament. 

En segon lloc, també cal precisar que la iniciativa 

Actua no és una entitat sinó que és un programa o 

un pla de promoció econòmica del país fruit del 

model d’obertura econòmica i amb l’objectiu, entre 

altres, de consolidar i potenciar els sectors existents 

amb nous sectors que diversifiquin l’economia 

andorrana i també afavorir una internacionalització 

de la nostra economia. 

Actua és, doncs, una plataforma transversal que 

incorpora diversos ministeris i departaments de 

l’Administració així com altres entitats públiques i 

coordinades per la Secretaria d’Estat i també l’ADI 

om a estructura administrativa per donar-hi suport, 

impulsar i acompanyar aquest projecte. 

Dit això, i per contestar a la vostra pregunta la 

societat ADI, d’ençà d’entrar en vigor la Llei 

d’inversions estrangeres ha atès 351 consultes 

d’empreses estrangeres interessades a instal·lar-se a 

Andorra, i l’any 2013, -atès que era el fonament de 

la pregunta-, 193. 

A data d’avui, puc anunciar que després d’un any i 

mig de l’aplicació de la Llei d’inversions estrangeres, 

s’han rebut 600 sol·licituds d’inversió estrangera de 

les quals se n’han aprovat 514. D’aquestes, l’ADI 

n’ha estat el receptor i ha participat en 51. També 

dir que de les 514 sol·licituds aprovades, s’han 

materialitzat i creat 155 empreses o negocis i que 

estan en procés de creació moltes de les altres 

sol·licituds autoritzades, i més concretament, de les 

155 empreses o negocis creats amb l’obertura 

econòmica... amb l’obertura de comerç, perdó, l’ADI 

ha participat directament en 24 dels comerços creats 

per la Llei d’inversions estrangeres. 

Per resumir doncs, es constata que de les gestions de 

l’ADI, o quan l’ADI ha intervingut en les sol·licituds 

d’inversió estrangera, l’èxit de la transformació 

d’aquesta sol·licitud en un comerç o un negoci al 

país ha estat el doble que quan l’ADI no hi ha 

intervingut. És a dir, ha intervingut en una  de cada 

dotze sol·licituds d’inversió estrangera, però ha 

intervingut en un de cada sis negocis oberts a través 

d’aquestes sol·licituds d’inversió estrangera. Per tant, 

el rol de l’ADI i de la seva utilitat, que permet 

accelerar la creació de negocis quan intervé en 

l’acompanyament de les sol·licituds d’inversió 

estrangera, és un aspecte a destacar.  

A més l’ADI, en l’actualitat, està seguint de prop uns 

40 projectes d’inversió estrangera que encara no 

s’han transformat en sol·licitud i que estan en fase 

d’anàlisi o de preparació de la documentació per 

cursar les sol·licituds d’inversió estrangera i de 

constitució de societats. 

La segona part de la pregunta si encara em queda 

temps, era sobre el nombre de negocis andorrans als 

quals l’ADI també ha ajudat a internacionalitzar. 

Aquí dic que l’ADI ha gestionat vint consultes 

d’empreses interessades en un procés 

d’internacionalització. Moltes d’aquestes consultes 

donen pas a una recerca i lliurament d’informació als 

interessats. En aquest sentit, l’ADI col·labora amb 

diversos experts i també ambaixades d’Andorra a 

l’estranger, amb assessors i entitats d’altres països en 

mercats com Estats Units, Amèrica Llatina, i països 

veïns, per orientar les persones interessades i 

proporcionar-les-hi la informació. 
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Alhora, l’ADI també ha participat en missions 

econòmiques a l’estranger com a Rússia, per 

exemple, a Moscou, per acompanyar inversors o 

empresaris andorrans en aquestes destinacions. 

Per finalitzar, l’ADI és un actor més, per donar 

suport a les empreses andorranes que volen 

internacionalitzar-se. Destacar que aquest procés no 

és fàcil però que compta amb un gran ajut del 

Ministeri d’Afers Exteriors, de les ambaixades 

d’Andorra a l’estranger i de les entitats 

representatives del teixit econòmic i empresarial del 

país, com la Cambra de Comerç, la CEA o l’EFA. I 

per exemple, el Govern, el ministre d’exteriors, jo 

mateix, hem acompanyat empresaris del país en 

missions econòmiques a l’estranger, també, doncs, si 

convé ho podrem aprofundir més endavant. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Pel torn de rèplica... 

Sr. David Rios. 

El Sr. David Rios:   

Gràcies Sr. síndic. 

Doncs, té tota la raó, no és el 2011, és el 2012 el 

projecte de Monitor Group i l’aprovació de la Llei 

d’inversions estrangeres, disculpi’m la confusió. 

Bé, sobre l’ADI, a banda que és un organisme 

realment, que segur que fa molta feina i la fa molt 

eficient, lamentem que sigui un organisme tan 

obscur. És un organisme que pràcticament ningú sap 

que fa el seu dia a dia, ni quines accions emprenen ni 

quins resultats dóna. 

Per això el nostre motiu de la pregunta era posar una 

mica de llum a què és el que fa aquest organisme, 

vist que a més està integrat dins d’una maranya 

d’entre actua, ADI, secretaria d’Estat de 

diversificació econòmica, etc., al final un expert amb 

què fa, qui fa què! 

Bé, si no ho he apuntat malament, vostè em diu que 

de 600 sol·licituds d’inversió estrangera que s’han 

rebut, de les quals 514 han estat aprovades, només 

51 provenien de l’ADI? He entès bé? Perquè si és 

així estem parlant de menys d’un 10% de sol·licituds 

acceptades que provenien de l’ADI. A mi em sembla 

que aquest és un resultat francament pobre quan un 

organisme té com a objectiu incentivar la inversió 

estrangera. 

Sobre el tema dels comerços, m’ha semblat sentir 

que hi havia una cinquantena de comerços aprovats 

i només 24 havien vingut a través de l’ADI. Per tant, 

estem parlant de menys de la meitat. 

I bàsicament, a mi em sembla que a banda que l’ADI 

em podria semblar bé si donés bons resultats, el que 

també demanaria al Govern que revisés el seu 

pressupost perquè el 2013 estava pressupostat 

1.200.000 euros, 1.200.000 euros per 50 empreses 

que van venir de fora, que van ser acceptades la seva 

demanda. I aquest any vinent se sol·licita que li 

aprovem un pressupost de 697.000 euros. I no només 

és això, sinó és que a més a més, el pressupost de 

l’ADI és això. Això va acompanyat de 3 fulls de 

memòria. Per tant, bé, ja parlarem en el seu moment. 

Però em refereixo que estaria molt bé que l’ADI, 

com a idea és molt bona, però potser caldria ser molt 

curós i començar a demanar resultats immediats. 

Moltes gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Pel torn de dúplica... 

Sr. ministre. 

El Sr. Jordi Alcobé:   

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, doncs, intentaré portar claredat o llum als seus 

dubtes obscurs sobre la feina que està fent l’ADI. Sí 

que l’invito d’entrada, igual que al seu grup 

parlamentari, o qualsevol conseller d’aquesta 

Cambra, a conèixer personalment el projecte que 

està fent l’ADI, que no només és l’acompanyament 

de la inversió estrangera, sinó també altres projectes 

de clar interès de país. I li’n citaré per exemple, altres 

tres: un seria el projecte de preferents, el qual és un 

tema també d’actualitat i que properament podrem 

compartir en una compareixença. Recordar que 

l’ADI està acompanyant actualment a tres clústers, a 

més de 300 participants habituals en aquests clusters, 

i també que està liderant el projecte del Google 

Business Photos, el qual li ha permès incloure en 

aquest projecte 600 comerços del país. Per tant, 

entre altres missions d’informació i 

d’acompanyament, l’ADI també té projectes, doncs, 

al marge d’aquesta missió acompanyament i 

d’informació. 

Sí que li reconec que tot és millorable, i per tant, 

també l’ADI pot i ha de millorar amb la comunicació 

i l’esforç d’informació, segurament, tant com a rol 

que té dins del país com a captació d’inversió 

estrangera. Però en qualsevol cas, els resultats que li 

he anunciat són aquests. És cert que l’ADI, de les 
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600 sol·licituds, han acollit a l’ADI 50. No és 1 de 

10, és 1 de 12. inclús és menys. 

Però en qualsevol cas, el que sí que li vull dir és que 

l’ADI no és una gestoria, ni és un despatx 

d’assessorament empresarial. L’ADI és una eina per 

informar, per promocionar l’obertura econòmica del 

país i no per omplir les sol·licituds o ajudar a fer la 

feina dels professionals del nostre país. 

En aquest cas, també li he comentat, que quan els 

inversors d’aquí o de fora acudeixen a l’ADI, l’èxit 

de la seva gestió és el doble d’eficient de què quan 

no hi acudeixen, atès que l’ADI ha acompanyat una 

de cada dotze sol·licituds d’inversió estrangera, però 

d’aquestes, una de cada sis s’han convertit en 

negocis al país, i per tant, no puc obviar la feina que 

està fent l’ADI en aquets sentit, i reconèixer que 

quan s’intervé des de l’ADI, doncs, els resultats són 

més palpables o més materialitzables sobre 

l’economia del país. 

Li volia comentar un altre aspecte, el pressupost de 

l’ADI. Aquí recordar que el 2013, el pressupost de 

l’ADI incloïa, doncs, una part del pagament de 

Monitor Group, per tant, s’ha d’analitzar o comparar 

les xifres sense aquest pagament per entendre ben bé 

el pressupost de l’ADI com s’ha gestionat. I recordar 

que no els podem comparar per simplificar, i penso 

que és un abús de simplificació bastant important 

comparar les 50 sol·licituds acompanyades amb un 

1.200.000 euros. I li dic que és un projecte de país el 

de Monitor Group. Que aquest projecte és un 

projecte d’interès evidentment d’obertura 

econòmica, i és que escapa bàsicament també de les 

funcions no només de l’ADI... 

El Sr. síndic general: 

Hauríeu d’anar acabant Sr. ministre... 

El Sr. Jordi Alcobé: 

... i que estic a la seva disposició per analitzar aquest 

pressupost i més detalls sobre el mateix. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Per les repreguntes... 

No hi ha repreguntes... 

Bé, si no hi ha repreguntes passem a la cinquena de 

les preguntes presentades. 

5. Pregunta amb resposta oral del Govern 

presentada pel M. I. Sr. David Rios Rius, 

president del Grup Parlamentari 

Socialdemòcrata, per escrit de data 26 de 

novembre del 2013, relativa a les persones 

desocupades que tenen entre 40 i 59 anys 

Fou registrada amb el número 978, i s’ha publicat en 

el Butlletí número 64/2013, del 26 de novembre. 

Exposa la pregunta el Sr. David Rios Rius. 

El Sr. David Rios:  

Gràcies Sr. síndic. 

Les dades del Servei d'Estadística referents a les 

oficines d'Ocupació revelen d'una banda que hi ha 

dos terços de desocupats andorrans o residents de 

més de vint anys d’estada i, de l'altra, que la majoria 

dels aturats tenen entre 40 i 59 anys, una edat crítica 

per retornar al mercat laboral. 

Atesa aquesta informació, es pregunta: ens pot 

explicar el Govern si té previst posar en marxa un 

programa específic per donar una sortida laboral a les 

persones desocupades que tenen entre 40 i 59 anys? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Pel Govern respon el ministre, Sr. Xavier Espot. 

El Sr. Xavier Espot:  

Gràcies Sr. síndic. 

Dels demandants en situació de recerca de feina i 

que estan inscrits al Servei d’Ocupació a dia 31 

d’octubre del 2013, un 33,4% eren andorrans i un 

66,6% estrangers (dels quals 33,2% espanyols, 

17,77% portuguesos, 2,93% francesos i 12,7% 

d’altres nacionalitats). 

Aquests estrangers es distribuïen, per temps de 

residència, en un 28% superior o igual a 20 anys i en 

un 72% inferior a 20 anys. 

Així doncs, si sumem el 28% de residents d’igual o 

més de vint anys sobre un 66,6% del total 

d’estrangers, a saber 18,65%, al 33,4% d’andorrans, 

ens surt un total de 52,05%, gairebé quinze punts 

percentuals per sota dels dos terços de desocupats 

que Sr. Rios esmenteu inicialment en la vostra 

pregunta. 

Dit això i partint del tram de data escollit: dels 40 als 

59 anys, per tal de formular concretament la 

pregunta, es desprèn en tot cas que heu fet un 



Diari Oficial del Consell General Núm. 16/2013 Sessió ordinària del dia 5 de desembre del 2013 

18 

seguiment de les dades estadístiques de la nota de 

premsa publicada pel Departament d’Estadística. 

No obstant això, aquestes dades han de ser 

matisades, atès que si no es llegeixen detalladament 

és cert que lamentablement poden induir a confusió 

respecte de la xifra de desocupats que es troben en la 

franja d’edat de 40 a 59 anys com us exposaré tot 

seguit. 

Segons els trams d’edat publicats en la nota de 

premsa del Departament d’Estadística els intervals 

no inclouen el mateix nombre d’anys, atès que són 

desiguals de 8, 14, 20 i 5 anys. Això explica que en 

aparença sigui molt més elevada la xifra d’aturats en 

la franja de 40 a 59, amb un total de 456, atès que 

comprèn un període de 20 anys. 

Ara bé, si el tram de 40 a 59 anys de la nota de 

premsa del Departament d’Estadística es desglossa en 

dos franges de 10 anys cadascuna, de 40 a 49 anys i 

de 50 a 59 anys, les xifres de demandants en recerca 

en els trams de 26 a 39, de 40 a 49 i de 50 a 59 

s’igualen pràcticament, atès que són 298, 232 i 224. 

I si es rectifiquen tots els trams d’edat amb intervals 

iguals de 10 anys, les xifres de desocupats per franges 

d’edats s’equilibren encara molt més, atès que passen 

a ser de 218, 219, 230 i 160 en cadascun d’aquests 

trams. 

En qualsevol cas, el context actual de crisi 

econòmica ha provocat al nostre país la pèrdua de 

molts llocs de treball i en conseqüència les 

condicions personals familiars i econòmiques de 

molts treballadors desocupats han esdevingut 

insostenibles per a molts ciutadans, 

independentment de la seva nacionalitat, del temps 

de residència al país o de la seva edat i sense 

perjudici que la situació hagi millorat una mica en 

relació amb l’any passat. 

Considerant el detall de les dades estadístiques que 

acabo de contextualitzar i arran de l’estudi dels seus 

perfils professionals, s’han impulsat diversos 

programes de polítiques actives d’ocupació amb 

l’objectiu comú de minimitzar l’impacte de la pèrdua 

de llocs de treball mitjançant programes de foment 

de la contractació i a l’ensems, quan s’escau, 

formacions ocupacionals per millorar l’ocupabilitat 

present i futura de tots els treballadors desocupats 

inscrits al Servei d’Ocupació que he tingut l’ocasió 

de detallar anteriorment en aquesta Cambra i als 

quals s’han pogut acollir tots els treballadors 

esmentats, siguin nacionals i residents a partir de la 

majoria d’edat. 

En efecte, les dades que he esmentat i que palesen 

que a partir dels 18 anys i fins als 65 anys el nombre 

de demandants en recerca per trams d’edats desenals 

és molt similar no han aconsellat ni segueixen 

aconsellant la creació de programes ocupacionals 

específics per a desocupats d’una franja d’edat 

determinada que comportaria l’exclusió dels demés. 

En qualsevol cas, i per finalitzar, m’agradaria 

recordar que ja són 346 les persones que s’han pogut 

beneficiar d’algun dels quatre programes 

ocupacionals que hem creat de nou o hem continuat 

enguany, dos en el sector públic i dos altres en el 

sector privat i que juntament amb el Ministeri 

d’Educació s’han impartit 85 formacions i 1.095 

hores de formació, que han suposat 1.180 

inscripcions de persones desocupades inscrites al 

Servei d’Ocupació hagin estat, o no, beneficiàries de 

la prestació per desocupació involuntària. 

I si ens remeten concretament als quatre programes 

ocupacionals es constata que a excepció del 

programa per al foment de l’ocupació i la formació 

en el si de l’empresa, que per raons òbvies ha 

beneficiat als treballadors desocupats més joves, gran 

part de les contractacions en els demés programes 

s’han fet en les franges d’edat de 36 a 45, de 46 a 55 i 

de 56 a 65 anys, i gairebé a la majoria d’elles en 

aquestes dues darreres franges, que abasten 44,86%, 

41,38% i 43,48% de cada programa. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Pel torn de rèplica Sr. David Rios. 

El Sr. David Rios:  

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, malgrat que en els darrers mesos semblava que 

s’estava invertint la tendència de les persones 

aturades, aquest mes d’octubre lamentablement hem 

d’anunciar que segons la nota del Servei 

d’Estadística, s’ha incrementat, fins a arribar al 31 

d’octubre, a 1.024 inscrits al Servei d’Ocupació, que 

suposa un increment del 8,2% i, per tant, són 78 

persones més afegides a la llista del Servei 

d’Ocupació. 

Bé, el ministre ens ha detallat potser amb molta 

precisió que les franges d’edat, el número de 

persones que hi consten, de totes maneres el que és 

la realitat, -i la realitat és tossuda-, és que les 

persones inscrites al Servei d’Ocupació entre 40 i 59 

anys, encara que abastin 20 anys, les persones amb 

aquesta franja d’edat són 456 persones del total 

d’inscrits. Sobre 1.024, 456 persones tenen una edat 

tenen una edat entre 40 i 59 anys. Si ho ampliéssim a 

65, possiblement aquestes encara s’incrementarien 

més. 
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Per tant, estem parlant d’un percentatge del 44% de 

les persones que estan inscrites al Servei d’Ocupació, 

estan entre la franja dels 40 i 59 anys, repeteixo. 

Ens preocupa molt la situació d’aquest col·lectiu. El 

ministre ha dit que, bé, que ell no troba cap 

justificació de què es facin accions, o potenciar les 

accions, sobre franges d’edat concretes. Nosaltres 

això no ho compartim, no ho compartim en la 

totalitat. Està clar que tothom té dret a gaudir d’unes 

ajudes i d’un suport de l’Administració per trobar 

feina, però hem de ser especialment sensibles amb 

aquesta franja d’edat perquè encara que no sigui 

necessàriament homogeni, aquestes persones 

normalment poden patir, o tenen més risc de patir, 

situacions de llarga durada perquè bàsicament el 

mercat d’ofertes laborals està com està, i la 

cronificació de la situació d’atur en aquestes 

persones pot comportar entrar en una situació de risc 

social o d’exclusió. A més a més, aquestes persones 

normalment són caps de família i, per tant, tota la 

família depèn dels ingressos que provenen d’ells. 

Nosaltres creiem que sense deixar de banda a ningú, 

creiem que sí que s’hauria de posar algun pla 

específic per a aquestes persones, incloent actuacions 

d’orientació i tutorització i fins i tot, a més a més, de 

la intermediació del Servei d’Ocupació, recerca 

activa d’ocupació. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Per la dúplica... 

Sr. ministre... 

El Sr. Xavier Espot:  

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Convinc amb vós, Sr. Rios, efectivament que el dia 

31 d’octubre, el Departament d’Estadística va 

publicar que el nombre d’aturats era de 1.024. 

També és cert que hi va haver un cert augment en 

relació amb el mes anterior, però insisteixo, tal com 

he dit en la meva precedent intervenció, a mesos 

constants i això des del mes de maig o juny, estem en 

una situació millor que la de l’any passat. Si mirem 

tots i cadascun d’aquests mesos des del mes de maig 

o juny independentment de les variacions que hi 

puguin haver hagut de més a més, sempre estem en 

xifres aproximadament d’un 10% menys de persones 

desocupades inscrites al Servei d’Ocupació que a 

mesos constants, si els comparem amb els de l’any 

anterior. 

Per tant, evidentment, des del Govern no volem ni 

hem volgut mai fer cap mena de triomfalisme, 

sempre hem dit que mentre hi hagués un sol 

desocupat inscrit en el Servei d’Ocupació 

treballaríem incansablement per revertir la situació, 

però crec que les dades no només s’han de 

contextualitzar, -tal com he fet en la meva primera 

intervenció-, sinó que també s’han d’explicar en el 

seu conjunt. 

Pel que fa a la segona part de la seva intervenció en 

què insistia en la necessitat, doncs, de fomentar 

programes específics o endegar accions 

específicament destinats a les persones que 

conformen aquesta franja d’edat entre 40 i 59 anys, 

no puc fer altra cosa que reiterar-li el que ja li he dit 

en la meva primera intervenció. És a dir, si fem... si 

mirem per franges d’edat desenals, que és com s’ha 

de mirar, veiem que la xifra de desocupats inscrits al 

Servei d’Ocupació és gairebé similar. A partir d’aquí, 

pensem que aquestes dades que són les que són, no 

justifiquen que haguem d’implantar un programa 

ocupacional específic per a aquesta franja d’edat i 

per què no per una altra, per dir-ho d’alguna forma. 

Vostè em diu, i és evident, que les persones com més 

són d’una edat avançada més dificultats tenen per 

inserir-se en el món laboral. Però, és clar és a dir, si 

vostè em parla de la franja d’edat de 40 a 59 anys per 

què no hauríem de tenir una actuació específica per 

la gent que està entre els 59 i els 65 anys? 

Tot això jo crec que no justifica el que vostè proposa 

sense perjudici, evidentment, que en l’àmbit 

formatiu i conjuntament amb el Ministeri d’Educació 

tenim una atenció molt particular per a les persones 

que formen part precisament d’aquestes franges 

d’edat fins a arribar a la jubilació. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Entrem en el temps de les repreguntes. 

Alguna repregunta... 

Sr. David Rios. 

El Sr. David Rios:  

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, només era per confirmar realment la voluntat del 

Govern expressada pel Sr. ministre. És a dir, el Sr. 

ministre m’està dient que com que les persones estan 

distribuïdes uniformement per edats dins de les 

franges de 18 fins a 65, no cal fer programes 

específics per a ningú. M'està dient que les persones 

que tenen 60 anys, o tenen 55 anys, que tenen 

dificultat en trobar feina, m’està dient que aquestes 



Diari Oficial del Consell General Núm. 16/2013 Sessió ordinària del dia 5 de desembre del 2013 

20 

persones per a vostè són iguals, que una persona que 

en té 40 o que en té 18. Per a mi no ho són, ni la de 

18, ni la de 40, ni la de 55! 

Llavors, bàsicament la meva pregunta és: vostè em 

confirma que perquè les persones estan 

uniformement distribuïdes no cal fer cap tipus 

d’actuació per cap de les franges? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Xavier Espot:  

Crec que m’està mal interpretant. Jo no he dit que 

no s’havia de fer cap tipus d’actuació en relació amb 

aquestes persones. 

Vostè m’ha fet una pregunta molt concreta que és la 

de dir si fèiem un programa ocupacional específic per 

aquestes persones. Jo li he dit que aquestes persones 

requereixen d’una atenció particular, els hi prestem 

una atenció particular perquè tenen més dificultats a 

l’hora d’inserir-se en el món del treball, però que 

aquesta atenció particular creiem que no s’ha de 

vehicular a través d’un programa ocupacional 

específic, i que aquesta atenció particular la 

vehiculem de forma molt substancial a través de la 

vessant formativa, que és una altra de les formes, 

diguem, de donar atenció i de tenir cura de les 

persones desocupades. 

Creiem que és per la via formativa i específicament 

formativa destinada a aquestes persones que 

aconseguirem facilitar la seva inserció en el mercat 

del treball. 

I un altre dels motius que jo li he explicat 

precedentment, pels quals creiem que no calen 

programes ocupacionals específics per aquestes 

persones, és que precisament n’hem implantat 4 de 

programes als quals es poden acollir totes les 

persones a partir de la majoria d’edat i fins als 65 

anys d’edat, i precisament els resultats demostren 

clarament, que la majoria de les contractacions en 

aquestes programes s’ha fet amb les persones d’edats 

o de les franges d’edat més avançades. Per tant, 

tampoc es justificaria aquest programa específic que 

vostè sol·licita. Altra cosa, evidentment, i tindré 

ocasió de comentar-ho si vostè està interessat al 

respecte avui, o sinó doncs, en el seu moment quan 

convoquem la taula permanent per la formació en el 

treball, és que de cara a l’any vinent ens plantegem 

crear altres programes ocupacionals. Però seran 

altres programes ocupacionals de conformitat amb 

l’anàlisi dels perfils professionals que hem fet, i de 

conformitat amb les necessitats que creiem que són 

més urgents, més enllà d’aquests 4 programes 

ocupacionals, 2 en el sector privat, i 2 en el sector 

públic, que evidentment tenim la intenció de 

continuar tirar endavant per l’any que ve. 

Abans, quan parlàvem de les xifres de desocupats, he 

obviat una dada important. Vostè es remet, diguem, 

a la nota de premsa de finals del mes d’octubre, 

perquè és veritat, doncs, que és l’ultima nota de 

premsa publicada, jo li he matisat ¡, diguem, les seves 

afirmacions respecte dels augments o disminucions 

en nombre d’aturats, però també crec que convé 

assenyalar, i crec, doncs, que és una bona notícia, i a 

més a més, és relativament normal compte tingut 

que iniciem la temporada d’hivern, que les xifres de 

cara a... és a dir les xifres tancades al mes de 

novembre resulten força més positives que les que 

vostè ens facilitava. Jo li corroborava les 

corresponents a finals del mes d’octubre. Compte 

tingut que a finals del mes de novembre estem en 

una xifra de 974 aturats, i per tant, doncs, amb una 

variació d’un 5% en relació amb el mes anterior. I 

com li deia, confirmant la tendència que ja vam 

encetar a la primavera d’aquest any, d’un 11,1 % 

inferior a finals del mes de novembre de l’any 

anterior. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna repregunta... 

Si no hi ha més repreguntes i no havent-hi més 

punts a l’ordre del dia, s’aixeca la sessió. 

(Són les 17.30h) 

 



 

 

Llistat de preguntes al Govern amb resposta oral 

disponibles per a la sessió del dia 5 de desembre 

del 2013 

1. Pregunta urgent amb resposta oral del Govern 

presentada pel M. I. Sr. Jaume Bartumeu Cassany, 

president del Grup Parlamentari Mixt, per escrit de 

data 4 de desembre del 2013, relativa a l’informe de 

conformitat sobre Andorra que va adoptar el 

“Groupe d’États contre la corruption” del Consell 

d’Europa el 18 d’octubre del 2013, (Reg. Núm. 

1006). 

2. Pregunta urgent amb resposta oral del Govern 

presentada per la M. I. Sra. Rosa Gili Casals, 

consellera general del Grup Parlamentari 

Socialdemòcrata, per escrit de data 4 de desembre 

del 2013, relativa al pagament del lloguer del Camp 

d’Esports d’Aixovall, (Reg. Núm. 1008). 

3. Pregunta amb resposta oral del Govern presentada 

pel M. I. Sr. David Rios Rius, president del Grup 

Parlamentari Socialdemòcrata, per escrit de data 26 

de novembre del 2013, relativa als talls produïts als 

accessos amb França, (Reg. Núm. 976). 

4. Pregunta amb resposta oral del Govern presentada 

pel M. I. Sr. David Rios Rius, president del Grup 

Parlamentari Socialdemòcrata, per escrit de data 26 

de novembre del 2013, relativa a les actuacions de 

l’ADI durant el 2013, (Reg. Núm. 977). 

5. Pregunta amb resposta oral del Govern presentada 

pel M. I. Sr. David Rios Rius, president del Grup 

Parlamentari Socialdemòcrata, per escrit de data 26 

de novembre del 2013, relativa a les persones 

desocupades que tenen entre 40 i 59 anys, (Reg. 

Núm. 978). 
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